

BDNF-AS基因及其突变体对HepG2细胞增殖和相关信号通路的影响

《现代肿瘤医学》[ISSN:1672-4992/CN:61-1415/R] 期数: 2019年09期 页码: 1495-1499 栏目: 论著(基础研究) 出版日期: 2019-03-30

Title: Effects of BDNF-AS and its mutants on HepG2 cell proliferation and related signaling pathways

作者: 董安妮¹; 祝立权²; 周品一¹; 周勇¹; 郭大伟¹

1.中国医科大学附属第四医院第四普通外科, 辽宁 沈阳 110000; 2.中国医科大学生物科学与生物技术专业100期, 辽宁 沈阳 110000

Author(s): Dong Anni¹; Zhu Liquan²; Zhou Pinyi¹; Zhou Yong¹; Guo Dawei¹

1.Fourth General Surgery, the Fourth Affiliated Hospital of China Medical University, Liaoning Shenyang 110000, China; 2.Biological Science and Biotechnology of China Medical University, Liaoning Shenyang 110000, China.

关键词: BDNF-AS; 肝癌细胞; 增殖; 信号通路

Keywords: BDNF-AS; hepatoma carcinoma cell; proliferation; signaling pathway

分类号: R735.7

DOI: 10.3969/j.issn.1672-4992.2019.09.007

文献标识码: A

摘要: 目的: 探讨BDNF-AS基因对肝癌细胞HepG2增殖的作用, 以及对细胞内信号通路的影响。方法: 采用BDNF-AS过表达质粒或BDNF-AS与BDNF基因完全互补序列缺失突变质粒转染肝癌细胞系HepG2, 建立过表达BDNF-AS及其突变体的稳转细胞系, 采用qRT-PCR方法检测HepG2细胞中BDNF-AS和BDNF mRNA水平, 采用Western blot检测细胞中BDNF蛋白水平, 采用EdU掺入实验评价细胞增殖情况, 采用Western blot方法检测细胞内相关信号通路的活化情况。结果: 稳定表达BDNF-AS及其突变体的细胞其BDNF-AS水平显著上调, 而只有稳定表达BDNF-AS的细胞其BDNF mRNA水平显著下调, 细胞增殖受到抑制。各组细胞BDNF蛋白水平无显著差异。各组细胞中PK1和PKC底物的磷酸化水平上调, 而过表达BDNF-AS组与突变组之间有差异。各组细胞中CK2底物的磷酸化水平下调, 而过表达BDNF-AS组与突变组之间无显著差异。结论: HepG2细胞中稳定表达的BDNF-AS可能通过与BDNF基因的完全互补序列调控BDNF mRNA表达水平。稳定表达的BDNF-AS通过干扰CK2底物的磷酸化影响HepG2细胞的增殖能力, 并且可能通过促进PK1、PKC底物的磷酸化, 影响HepG2细胞的其他生物学行为。

Abstract: Objective: To investigate the effect of BDNF-AS on proliferation of HepG2 and intracellular signaling pathways. Methods: Use BDNF-AS over-expression plasmid or complete complementary deletion mutant plasmid of BDNF to transfect HepG2, establish stable lines of over-expressed BDNF-AS and its mutants, use qRT-PCR to detect BDNF-AS and BDNF mRNA in HepG2, use Western blot to measure BDNF protein level, use EdU to evaluate the cell proliferation, use Western blot to detect the activation of relevant signaling pathways. Results: Cells with stable expression of BDNF-AS and its mutants had significantly up-regulated of BDNF-AS, but cells with stable expression of BDNF-AS had significantly down-regulated of BDNF mRNA, and the cell proliferation was inhibited. There was no significant difference in BDNF protein level in each group. The phosphorylation levels of PK1 and PKC substrates were up-regulated in each group, and there was a difference between the over-expressed BDNF and the mutants. The phosphorylation levels of CK2 substrates were down-regulated in each group, and there was no difference between the over-expressed BDNF-AS and the mutants. Conclusion: The stable expression of BDNF-AS in HepG2 may through the complete complement sequence of the two genes to regulate the BDNF mRNA. The stable expression of BDNF-AS can affect the ability of multiply by interfering the phosphorylation of CK2 substrates, may through promoting PK1, PKC substrates phosphorylation to affect other biological behavior of HepG2.

参考文献/REFERENCES

- [1] Pruunsild P, Kazantseva A, Aid T, et al. Dissecting the human BDNF locus: Bidirectional transcription, complex splicing, and multiple promoters [J]. *Genomics*, 2007, 90(3): 397-406.
- [2] Shang W, Yang Y, Zhang J, et al. Long noncoding RNA BDNF-AS is a potential biomarker and regulates cancer development in human retinoblastoma [J]. *Biochem Biophys Res Commun*, 2018, 497(4): 1142-1148.
- [3] Li W, Dou Z, We S, et al. Long noncoding RNA BDNF-AS is associated with clinical outcomes and has functional role in human prostate cancer [J]. *Biomed Pharmacother*, 2018, 102: 1105-1110.
- [4] Zheng X, Lin C, Li Y, et al. Long noncoding RNA BDNF-AS regulates ketamine-induced neurotoxicity in neural stem cell derived neurons [J]. *Biomed Pharmacother*, 2016, 82: 722-728.
- [5] Guo DW, Zhao XP, Chu C, et al. Brain-derived neurotrophic factor-long antisense non-coding RNA over-expression inhibit proliferation and invasion of hepatoma carcinoma cells [J]. *Tumor*, 2017, 8(37): 817-823, 845.
- [6] Guo DW, Zhou PY, Jiang HW, et al. The research of lncRNA BDNF AS to BDNF gene expression regulation in HepG2 [J]. *Chinese Journal of Cell Biology*, 2017, 39(10): 1279-1287.
- [7] Modarresi F, Faghihi MA, Lopez-Toledano MA, et al. Inhibition of natural antisense transcripts in vivo results in gene-specific transcriptional upregulation [J]. *Nat Biotechnol*, 2012, 30(5): 453-459.
- [8] Zhong JB, Li X, Zhong SM, et al. Knockdown of long noncoding antisense RNA brain-derived neurotrophic factor attenuates hypoxia/reoxygenation-induced nerve cell apoptosis through the BDNF-TrkB-PI3K/Akt signaling pathway [J]. *Neuroreport*, 2017, 28(14): 910-916.
- [9] Guo DW, Zhou PY, Zhao XP, et al. The influence of BDNF AS to proliferation and migration of liver cancer cells [J]. *Journal of Practical Oncology*, 2018, 33(2): 116-121.
- [10] Wang P, Xue Y, Han Y, et al. The STAT3-binding long noncoding RNA lnc-DC controls human dendritic cell differentiation [J]. *Science*, 2014, 344(6181): 310-313.
- [11] Li C, Wang S, Xing Z, et al. A ROR1-HER3-lncRNA signalling axis modulates the Hippo-YAP pathway to regulate bone metastasis [J]. *Nat Cell Biol*, 2017, 19(2): 106-119.
- [12] Miwako Kato Homma, Takeshi Shibata, Toshiyuki Suzuki, et al. Role for protein kinase CK2 on cell proliferation: Assessing CK2 complex components in the nucleus during the cell cycle progression [J]. *Protein Kinase CK2 Cellular Function in Normal and Disease States*, 2015, 12: 197-226.
- [13] Zabkiewicz J, Pearn L, Hills RK, et al. The PDK1 master kinase is over-expressed in acute myeloid leukemia and promotes PKC-mediated survival of leukemic blasts [J]. *Haematologica*, 2014, 99(5): 858-864.
- [14] Isakov N. Protein kinase C (PKC) isoforms in cancer, tumor promotion and tumor suppression [J]. *Semin Cancer Biol*, 2018, 48: 36-52.

备注/Memo: 辽宁省自然科学基金 (编号: 2015020739)

更新日期/Last Update: 2019-03-30